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АННОТАЦИИ НА РУССКОМ И АНГЛИЙСКОМ ЯЗЫКАХ

ИНТЕГРАЦИОННАЯ ПАРАДИГМА РЕГИОНАЛЬНОЙ

СОЦИАЛЬНО-ЭКОНОМИЧЕСКОЙ ПОЛИТИКИ

А.Т. КИргуев

Господство федеральной компоненты в структуре социально-экономической политики российских регионов обусловливает постановку вопроса о смене парадигмы данной политики. Характерный для многих регионов Юга России процесс дезинтеграции хозяйственного пространства усугубляет ограниченность прежней парадигмы социально-экономической политики, высвечивая ее неадекватность императивам современного этапа развития региональной структуры страны. На смену административной парадигме политики региона должна прийти интеграционная.
Integration paradigm of regional

socio-economic policy

A.T. Kirguev

Predominance of federal component in socio-economic policy structure of Russian regions evolves  the problem of paradigm changes in the policy of this kind. The process of economic space disintegration characteristic for many regions of the South of Russia aggravates the limitation of the previous socio-economic policy paradigm and reveals its inadequacy to imperatives of the present-day stage of country’s regional structure development. Administrative paradigm of region policy must be replaced by the integration paradigm.
Экономические условия повышения эффективности

перерабатывающих предприятий АПК КБР

Н.А. Кулиева 

В данной статье на основе анализа функционирования предприятий перерабатывающей промышленности исследуются экономические условия повышения эффективности хозяйственной деятельности организационных структур перерабатывающей отрасли.

Economic conditions of efficiency increase
in the agro-industrial processing enterprizes of Kbr

N. A. KULIEVA
This article investigates economic conditions for efficiency increase of the business-organizing structures on the basis of functional analysis of an agricultural produce-processing branch of industry.

ОЦЕНКА УРОВНЯ ИННОВАЦИОННОГО ПОТЕНЦИАЛА

И ИНВЕСТИЦИОННОЙ ПРИВЛЕКАТЕЛЬНОСТИ РЕГИОНА

Ф.А. Мамбетова, М.М. Маршенова, А.Х. Башоров

В данной статье анализируется современное состояние и динамика развития инновационной деятельности, дается оценка инвестиционной привлекательности и инновационного потенциала региона. На основе проведенной оценки, выявляются негативные, факторы, влияющие на инновационный и инвестиционный потенциал региона, предлагаются пути повышения эффективности функционирования инновационной системы региона.
APPRAISAL OF INNOVATION POTENTIAL AND INVESTMENT 

ATTRACTIVENESS OF THE REGION

F.A. Mambetova, M.M. Marshenova, A.H. Bashorov

In this article the authors analyze the state of affairs and dynamics of development of innovative activity. They present an estimation of investment appeal and innovative potential of the region. On the basis of the conducted estimation, they bring to light negative factors, influencing  innovative and investment potential of the region, and propose the ways to increase the efficiency of functioning of innovative system of the region.

СОЦИАЛЬНО-ЭКОНОМИЧЕСКАЯ ЭФФЕКТИВНОСТЬ

НАЛОГОВОЙ ПОЛИТИКИ В АКТИВИЗАЦИИ

ПРЕДПРИНИМАТЕЛЬСКОЙ ДЕЯТЕЛЬНОСТИ:

СОВРЕМЕННЫЕ НАПРАВЛЕНИЯ И ФОРМЫ ЕЕ РЕАЛИЗАЦИИ

А.К. Мартазанов 

В статье анализируются «за» и «против» такой формы налоговой политики, как  упрощенный порядок декларирования доходов физическими лицами, который трактуется или как «налоговая амнистия»,  или как «легализация или реабилитация доходов», а также проблемы социально-экономической эффективности налоговой политики в активизации предпринимательской деятельности, рассматриваются современные механизмы ее реализации.

SOCIAL-ECONOMIC EFFECTIVENESS OF THE TAX POLICY
IN PROMOTION OF THE BUSINESS ACTIVITY:

MODERN TRENDS AND FORMS OF REALIZATION

А.К. MARTAZANOv 

This article analyzes all “pro” and “contra” of such tax policy as simplified order of declaration of incomes by the physical entities, that sometimes is described as a “tax amnesty”. It also deals with the problems of social & economic effectiveness of tax policy in activation of business enterprise and investigates modern mechanisms of its realization.  

ДИСТАНЦИОННЫЙ АНАЛИЗ ОПЕРАЦИОННЫХ РИСКОВ

КОММЕРЧЕСКОГО БАНКА

Н.И. Пащенко, В.Г. Имаев

В статье предлагается методика дистанционного анализа операционных рисков коммерческого банка, приводятся результаты дистанционного анализа 30 крупнейших российских банков по размеру собственного капитала и рейтинг подверженности операционному риску российских банков. Также рассматриваются возможные пути использования и направления совершенствования методики.

 DISTANCE ANALYSIS OF COMMERCIAL BANK

OPERATIONAL RISKS

N. Paschenko, V. Imaev

The article brings forward the method of distance analysis of commercial bank operational risks, based on public data. The article shows the results of distance analysis for 30 largest-by-capital Russian banks and adduces the operational risk exposure rating. Also possible ways of application and development of the method are considered.
мотивация в стратегическом управлении

Ю.А. Погостинский

В статье исследуется функция мотивации, ее назначение и особенности реализации в рамках стратегического управления. Выделяются классы потребностей, исследуется изменение их значимости при переходе от одной эпохи управления персоналом к другой. Четыре роли управляющего: начальник, руководитель, лидер, тренер-консультант; соответствующие им ресурсы управления. Четыре роли управляемых (работников): исполнитель, сотрудник, последователь, партнер. Характеристика объекта и субъекта мотивации и их взаимоотношений на различных стадиях развития теории и практики управления персоналом.
 motivation in strategic management

YU. A. pogostinsky

This work investigates: the motivations function of management; the substantial features of motivation mechanism in strategic management; classes of needs, their development through four eras of personnel management; the four roles of manager: administrator, organizer, leader, tutor (adviser); their resources of management; the four roles of controlled workmen: slave, employee, collaborator, partner; the characterization of a subject and an object of motivation, their interrelationships during different  stages of theory  and practice evolution of personnel management.

МЕТОДЫ УПРАВЛЕНИЯ ТАРИФНОЙ ПОЛИТИКОЙ

АВТОТРАНСПОРТНОЙ ОРГАНИЗАЦИИ

Е.А. Пономарева

Рассматриваются варианты принятия управленческих решений в зависимости от поставленных целей организации. Приводятся расчеты объемов продаж для получения целевой прибыли и расчет прибыли для целевых объемов продаж при изменении условий – тарифа,  постоянных затрат,  удельных переменных затрат. Для более точной оценки финансовых последствий анализируемых изменений тарифов проводится моделирование финансовых последствий снижения и повышения тарифов автотранспортных услуг.  Определены критерии принятия решений о предельном тарифе на транспортные услуги, который может принять автотранспортная организация при выполнении дополнительного заказа, чтобы достичь прибыльной работы и действовать в режиме самофинансирования в условиях рынка.

METHODS OF MANAGEMENT OF TARIFF POLIcy OF MOTOR TRANSPORTATION enterprise 

E.A. Ponomareva

    The variants of  management decision-making  are considered depending on targets of the enterprise. The estimations of sales volumes necessary to get the target profits  and estimations  of the profit for target volumes of sales  resulted by a change of conditions - change of the tariff, change of constant expenses, change of specific variable expenses are demonstrated. For exacter estimation of financial consequences of analyzed changes of the tariffs the author models financial consequences of decrease (reduction) and increase of the tariffs of motor transportation services. The criteria of decision–making  on the limiting tariff for transport services are determined which can be accepted by motor transportation enterprise when fulfilling an additional order to reach profitable operation and to work in a mode of self-financing in free market conditions.

ОСОБЕННОСТИ СОЦИАЛЬНО-ЭКОНОМИЧЕСКОГО ПОЛОЖЕНИЯ РЕГИОНА КАК СУБЪЕКТА ФЕДЕРАТИВНОГО ГОСУДАРСТВА

З.М. ТЕТУЕВА

Развитие экономики является одним из главных направлений деятельности государства. Экономическое развитие страны в целом невозможно без учета экономического статуса ее региональных составляющих - эффективного функционирования экономик субъектов Российской Федерации. Однако субъекты Федерации имеют определенные различия в своем экономическом развитии, что, естественно, влияет на объем ее правового регулирования в каждом конкретном регионе.

PARTICULIARITIES OF THE SOCIAL-ECONOMIC STATUS OF 

A REGION AS OF A  FEDERAL STATE’S SUBJECT

Z.M. TETUEVA

Development of economy is one of mainstreams of activity of a state. Economic development of the country as a whole is impossible without taking into account the economic status of its regional components, i.e., effective functioning of economy of subjects of the Russian Federation. However, subjects of Federation have certain distinctions in the economic development that, naturally, influence the volume of legal regulation of economic development in each definite region.

Межбюджетные отношения и развитие

бюджетного федерализма в России

З.С. Урумова

В статье предложена авторская периодизация развития межбюджетных отношений в России за годы реформ. Обоснованы специфические ограничивающие факторы чрезмерной децентрализации бюджетных ресурсов в России и необходимость повышения уровня децентрализации расходных полномочий, изложены необходимые меры финансового обеспечения реализации реформы органов местного самоуправления, выявлены задачи развития бюджетного федерализма в России на ближайшую перспективу.

INTER-BUDGETARY RELATIONS AND DEVELOPMENT

OF BUDGETARY FEDERALISM IN RUSSIA

Z.S. Urumova

    The author's periodic stratification of the development of inter-budget  relations in Russia during years of reforms is offered in this article. Specific limiting factors of excessive decentralization of budgetary 

resources in Russia and necessity to increase the level of decentralization of expenditure potential are proved, necessary measures of financial provision for realization of reforms of local government are demonstrated, problems of development of budgetary federalism in Russia on immediate perspective are revealed.

Моделирование динамики изменения объемов

сельскохозяйственной продукции АПК

в течение производственного цикла

Б.Б. Зайковский

Работа посвящена вопросам разработки динамической модели изменения объемов сельскохозяйственной продукции в течение производственного цикла, в зависимости от стратегии ее хранения и сроков ее реализации. Результаты исследования могут использоваться для выбора наилучшего пути реализации произведенной сельскохозяйственной продукции согласно критериям максимальной доходности и требуемой финансовой стабильности предприятий в условиях реальной ценовой политики и существующих инфляционных процессов. 
modeling of dynamics of agricultural produce output volume fluctuations during production cycle

b.b. zaikovski

The work is devoted to the issues of the working out of the dynamic model of agricultural output, depending on the strategy of its storage and terms of its realization. The results of the investigation can be used for selection of the best way of realization of produced agricultural production according to the criteria of maximum profitability and provision of required financial stability of enterprises in conditions of the real price politics and existing inflation processes.
Моделирование заполнений трубопроводной

системы (ТС) жидкостью при возникновениях

и распространениях волн гидроударов

Е.А. Каракулин

Разработан метод уточненного расчета заполнений ТС жидкостью при возникновениях и распространениях в ней волн гидроударов с профилями в виде ступенек. Разработана методика более точного и надежного выбора типоразмеров и настроек УЗПА для закрытых оросительных систем (ЗОС).

Modeling the filling of the pipeline system (PS)

with liquid under occurrence and propagation

of hydro shockwaves and choice of dimension types
and adjustments of the protective and safety

automatics devices (PSAD)

E.A.Karakulin

The method of the advanced accuracy calculation on the filling up of the PS with liquids under occurrence and propagation of hydro shockwaves   with step-profiled waves is developed. The method of more exact and reliable selection of closed irrigative systems (CIS) PSAD dimension-types and adjustments choice is developed.

ИСТОРИОГРАФИЯ И ПОЛИТИКО-ПРАВОВОЙ АНАЛИЗ

ВЗАИМООТНОШЕНИЙ РОССИИ И НАРОДОВ СЕВЕРНОГО КАВКАЗА

В XVI – ПЕРВОЙ ПОЛОВИНЕ XVIII ВВ. 

(на материалах адыгской истории) Ч. I
К.Ф. ДЗАМИХОВ

Статья посвящена взаимоотношениям адыгских народов с Российским государством в XVI – первой половине XVIII вв. Автор исследует два основных аспекта проблемы – историографический и политико-правовой. В первом случае осуществляется анализ наиболее значительных в концептуальном плане работ по истории русско-адыгских отношений в дореволюционной, советской и новейшей историографии. Во втором случае проблема рассматривается сквозь призму политико-правовых категорий позднего средневековья и раннего нового времени, что позволяет обосновать понимание русско-кабардинских отношений в XVI – первой половине XVIII вв. как военно-политического союза.

Historiography &  political and legal analysis
of interrelations between Russia
and the North Caucasus’peoples
in the 16th  – first half of the 18th  centuries

(based on materials of Adyghe history) part 1

K.F. Dzamihov

     The paper deals with the interrelations of adyghe peoples and Russia during the XVI – first half of the XVIII centuries. The author investigates two main aspects of the problem – historiographic   and legal. In the first case the author presents an analytical account of the most meaningful works representing pre-revolutionary Russian, soviet, and present day history writing. In the second case the problem is interpreted in terms of political and legal theories of the late medieval and early modern times, allowing to substantiate the concept of political and military alliance between Russia and Kabarda in the XVI – first half of the XVIII centuries.

ПРОЦЕССЫ СОЦИАЛЬНОЙ ТРАНСФОРМАЦИИ

В КАБАРДИНО-БАЛКАРИИ И РОССИИ В ПЕРЕХОДНЫЙ ПЕРИОД:

МЕТОДОЛОГИЧЕСКИЙ И СТРУКТУРНЫЙ АНАЛИЗ

М.М. Алхасов

Впервые в российской  политической и социологической науке исследован процесс изменений  социально-экономической структуры современного российского общества на сравнительных материалах США, РФ, КБР. Проведена стратификация общества по уровню доходов и уровню жизни с привлечением результатов социологических исследований, что представляет несомненный интерес для современной науки и является новым словом. Динамика исторических изменений социокультурного, демографического, экономического и политического потенциала прослеживается  на богатом теоретическом и эмпирическом материале, собранном самим автором.

Social transformation process in Kabardin-Balkar

Republic and Russia at transition period:

methodological and structural analysis

M.M. Alkhasov

For the first time in political and social science the process of social and economic structure changes of modern society is studied on comparative materials: U.S.A., Russian Federation and Kabardin-Balkar .Republic. The stratification of society on income and life standard is carried out basing on the  results of social research. That is of indubitable interest for modern science and a new word in this sphere. The dynamics of historical changes of social, cultural, demographic, economic and political potential is traced basing on  rich theoretical and empirical material gathered up by the author.
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